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المستخلص

     . هي           برمجيات ل ا أن نجد و حياتنا في مهم ًا دور تلعب برمجيات ال أصبحت بعيد زمن  منذ

الجودة            ذات برمجيات ل ا فإن ولذلك والختبار لتطوير ا في صعبة منتجات عن  عبارة

     . اهتمام        أن نجد السبب ولهذه كبيرة خسائر في تتسبب قد مشاكل تواجه لمتدنية  ا

في             التحسين أهمها فة مختل بطرق لبرمجيات ا جودة تحسين عملية في يتزايد بدا باحثون  ال

. لبرمجيات   ا إنتاج ية عمل

, برمجيات            ل ا جودة زيادة ل كطريقة برمجيات ل ا انتاج مراحل تحسين تناولت أطروحة ل ا  هذه

  . ذكرت            برمجيات ل ا إنتاج مراحل تحسين ادارة طرق و واهداف انواع مناقشة تم  وفيها

  . هذه           أثناء واضحة بصورة لبرمجيات ا إنتاج ية عمل تحسين معاير من بعض أطروحة ال  هذه

بعض            مع مقابلت أجراء ل السودانية لبرمجة ا مؤسسات من عدد زيارة تم أطروحة  ال

       , إنتاج   ل اتها ي عمل المؤسسات هذه تحسن كيف وملحظة فيها برمجيات ال  محترفي

معاير,           تنفيذ ثناء أ المؤسسات هذه تواجه التي المشاكل علي لتعرف وا برمجيات  ال

       . هذه    ملحظة و المقابلت نتائج استخدام تم برمجيات ل ا إنتاج عمليات  تحسين

لتجمع            السودانية المؤسسات من عدد علي توزيعه وتم استبيان تصميم في  الشركات

      . عن       عبارة المؤسسات هذه أن ووجد يلها تحل ويتم فة مختل نظر وجهات من  بيانات

يزيد            برمجيات ل ا إنتاج ية عمل تحسين معاير تطبيق أن أكثرها ويعتقد صغيرة  مؤسسات

          . قلة   هي المؤسسات هذه تواجه التي المشاكل أكثر أن ووجد برمجيات ال جودة  في

 ,      , وعدم        دارة ل ا من الدعم ضعف و لمعاير ا هذه تنفيذ يتبعوا الذين الأشخاص لدي  الخبرة

ل            المشاريع لهذه لمنفذين ا والأشخاص المشاريع وحجم لمعاير ا هذه مع زبائن ل ا  تعاون

  .         , لمعير    ا هذه تنفيذ ل ية ل العا تكلفة ل ا ر أخي ل ا في و لمعاير ا هذه مع يتناسب

   , لمواضيع        ا هذه تتضمن المستقبل في للبحث لمواضيع ا ببعض أوصت أطروحة ال  هذه

تنفيذ            محاولة عند السودانية لبرمجة ا مؤسسات تواجه التي المشاكل لحل ية عمل  دراسة
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      . السودانية     بالشركات خاص جديد معيار تقديم برمجيات ل ا إنتاج ية عمل تحسين  معاير

  , موضوع         هو السوداني لزبون وا السودانية بالشركات الخاصة الصفات العتبار في  يأخذ

. للبحث   قابل   أخر
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ABSTRACT

Software plays an essential and critical role in our society. Software applications are 

complex products that are difficult to develop and test. Very often, software exhibits 

unexpected  and  undesired  behaviors  that  may  even  cause  severe  problems  and 

damages. For these reasons, researchers and practitioners have been paying increasing 

attention to understanding and improving the quality of the software being developed.

This thesis studies the Software Process Improvement (SPI) as a way of increasing 

software product quality. Also SPI types, goals and management are discussed. Some 

of Software Process Improvement Standards are presented in particular. During this 

thesis some Sudanese software organizations were visited, to interview software 

professionals and observe how these organizations can improve their software process 

and to identify problems that can face these organizations during implementation of  

Software Process Improvement Standards. The results from interviews and 

observations were used to design questionnaire to collect data from different views and 

analysis this data. It was found that Sudanese software organizations are small, most of 

them believe that implementations SPI standards increase software quality. The 

problems that can face the small organizations are Lack of skilled people who can 

follow standards, Lack of Top Management Support, Lack of Customer Collaboration,  

Project Size/Complexity,  Project Team Size, and  Cost.  

This thesis  also presents some issues for future work that’s including the empirical 

studies to solve the problems facing the Sudanese software organizations during the 

implementation of SPI standards. Introducing standards standard for Sudanese software 

organizations is an interesting topic for further study. 
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